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थप बिचार 

िदै्यनाथ उपाध्याय 

परू्व न्यायाधीश सर्ोच्च अदालत  

परू्वन्यायाधीश फोरमको ममतत २०७५।०८।२४ मा िसेको साधारण सभाको 
तनणवयिाट यो सममतत गठन भएको हो। परू्व माननीय न्यायाधीश श्रीपर्न कुमार 
ओझाले प्रस्तुत गनुव भएको कायवपत्रको सन्दभवमा ितवमान न्यायपामलकाको स्स्थतत 
िारे फोरमले के कसो गनुव पनेहो सोको प्रततरे्दन कायव सममततमा पेश गनुव पने 
स्िम्मेदारी यस सममततलाई ददएको थथयो। तदनरुुप उक्त कायवपत्रमा ब्यापक 
छलफल भयो। कायवपत्रमा नपरेका तर न्यायपामलका वर्िादमा आइरहन े थप 
बिषयहरुमा पतन िहृद छलफल भयो। उक्त कायवपत्रमा नपरेका थप िुुँदाहरु राखी 
मस्यौदा तयार गरी पनुः छलफल गने तय भयो। बिमभन्न कारणिस लामो लामो 
समयको अन्तरालमा िठैक िस्नाले न्यायपामलकाको तत्कालको समस्या र 
सन्दभवमा तनकै मभन्नता आई नयाुँ नयाुँ बििाद आउन थाल्यो। अन्ततः प्रततर्ेदन त 
तयार भयो तर त्यो माननीय पिूव न्यायाधीश श्रीपर्न कुमार ओझाको कायवपत्रको 
पररस्कृत र पररमास्िवत रुपमा मात्र । प्रततर्ेदनमा परेका बिषयमा बिमती हुनपुने 
कुन ैकारण म देस्ददन। तर, परू्व मा.न्या.को कायवपत्रलाई पररष्कृत र्ा पररमािवन 
गने कायावदेश सममतीले पाएको होईन। साधारण सभाले सममततिाट अपेक्षा गरे 
अनरुुप यस प्रततरे्दनले ितवमान न्यायपामलकाको स्स्थतत िारे फोरमले के कसो गनुव 
पनेहो त्यो मागव प्रसस्त गरेको छ त? भन्ने सम्मको मेरो सोंच हो। 

प्रततर्ेदनमा उल्लेखखत वर्षय िाहेक अन्य धेरै बिषयमा िादहर बिर्ादहरु 
आएका छन।् तत्काल सममततका सदस्यले देखेका बिषयमात्र प्रततर्ेदनमा पनव 
सक्छन।् सि ैबिषयमा बिस्ततृ बिचार गनव सरोकार पने सि ैपक्षसुँग छलफल गनुव 
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पने पतन हुनसक्छ। न्यायपामलकाको सम्मानमा आुँच आउने तिरका छापा र हल्ला 
बिगतदेखख हुने गरेको छ। सि ैकममकमिोरर बिषयमा बिस्तार गरी सम्िोधन गनुव 
तनकै िोखझलो हुनिान्छ। न्यायपामलकाको सम्पणूव बिषयमा अनसुन्धात्मक सोधकायव 
गनव कायावदेश नत यस सममततले पाएको छ नत समय, ििेट र ब्यिस्थापनको 
आधारिाट सम्भिन ै छ। साधारण सभाको उक्त तनणवय हुुँदा सम्म तत्कालको 
र्तवमान अिस्थाका घटनासम्ममा सीममत हुन ु पने हो र्ा राय प्रततरे्दन तयार 
हुुँदासम्म पतछका घटना समेतको बििेचना गरी सो बिषयमा कायव सममततल े
सम्िोधन गनव पने भनी प्रततरे्दन पेश गनुव पने हो ? द्र्बिधा िनक छ। तनणवय 
हुुँदाका अिस्थादेखख अदहलेसम्मको अनतरालमामा तनकै पररर्तवन आइसकेको छ र 
नयाुँ ककमसमका समस्याहरु पतन देखापनव थालेका छन ् तथा सन्दभव पतन फरक 
भइसकेको छ। न्यायपामलकामा बिगतमा भएका असल र खरािको ईततहाुँस कोट्याई 
सि ै कुरा एकै पटक भन्न साध्य पतन हुुँदैन। यो त समय समयमा िानकारी र्ा 
समाचारमा आएका सन्दभवमा तत ् तत ्समयमा ददईने फोरमको अमभब्यस्क्त हुन ु
पदवछ। तसथव, न्यायपामलका सन्दभवमा समय समयमा आएका बििादहरुको वर्षयमा 
कुन ै गस्म्भर प्रश्न उठेमा तत्कलन ै फोरमको धारणा आउन ु उपयकु्त हुन्छ भन्न े
मेरो धारणा छ। 

तसथव,  

  न्यायपामलका सम्िन्ध कुन ै गंभीर बिषयमा समाचार आएमा सो बिषयमा 
छलफल गरी फोरमको धारणा स्पष्ट पानुव पछव। त्यस प्रयोिनकोलागी कायव 
सममततको िठैक आिस्यक्ता अनसुार र मदहनामा कस्म्तमा एक पटक िस्न ुपने 
हुन्छ। फोरमको िठैक िरािर िस्न ेगरेमा यस्को धारणा तत्काल ै प्रकामशत गनव 
सहि हुन ्

इतत सम्ित २०७६ साल १९ गत ेबिदहिार शभुम ्


